
 
 

 

Aqqalu C.Jerimiassen  FM 2023/67 - 1 

Atassut 11. maj 2023 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at udarbejde et 

kommissorium som danner grundlaget for en flerårig evidensbaseret alkoholpolitik hvor 

borgere, fagpersoner/ eksperter, erhvervslivet, kommunerne og partierne i Inatsisartut 

inddrages i udarbejdelsen af en fælles strategi for at bekæmpe alkoholmisbrug. Strategien skal 

rumme økonomiske og administrative beregninger på gennemførelsen og omdeles til FM2025. 

(Medlem af Inatsisartut Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit) 

 

Ja vi kan sagten lave utallige strategier om at tabulægge alkohol, og sørge for at folk ved at alkohol 

er noget dårligt, og skyde skylden på alkohol for vores alle vores problemer. 

Men denne tankegang; vores udgifter ang. alkohol. Det burde egentlig være således; fulde folk der 

har begået kriminalitet. Vedkommende har jo selv valgt at købe det alkohol og selv valgt at drikke 

det. For ansvaret ligger hos folk. 

Det ville også være det samme som at sige, da diabetes er et stort problem så bør vi gøre noget ved 

slik og andet sukkerholdige vare, og sige det er nødvendigt fordi vores udgifter i sundhedsvæsenet er 

store. Det er forbrugerens vane der er problemet, ikke selve varen. 

Det er mere interessant at føre forebyggende tiltag og have forbilleder, i stedet for at lave et særskilt 

lovgivning eller skjule alkoholen væk. At føre kampagne ift. at man kan have det sjovt og være sej 

selv uden alkohol. 

Det er et rigtigt godt eksempel at bruge en som fodboldspilleren Christiano Ronaldo, da han under 

VM2022 holdt pressemøde og tilsidesatte alkoholholdige drikke og andre usunde ting til side og tog 

en vandflaske op og sagde: “Drik masser af vand”.  

Det har skabt stort mediebevågenhed i hele verden, se dét er et sejt tiltag. En person som virkelig 

mange folk ser op til har evnen til at få et budskab ud. Stop nu med at frarøve folks frihed, eller endnu 

flere centraliserede tiltag, lad os nu lige bruge andre metoder der virkelig kan rykke, uden at det 

kræver meget. 

Vi vil ikke forkaste forslaget direkte, men vi er heller ikke direkte enig med forslaget. For vi kunne 

sagtens udføre tiltag uden at det skal kræve begrænsninger. 

 

Med disse ord fra Atassut vil vi gerne henvise forslaget til sundhedsudvalget. 

https://ina.gl/media/2555929/pkt67_fm2023_bf33_alkohol_agfont_inuit_ataqatigiit_da.pdf
https://ina.gl/media/2555929/pkt67_fm2023_bf33_alkohol_agfont_inuit_ataqatigiit_da.pdf
https://ina.gl/media/2555929/pkt67_fm2023_bf33_alkohol_agfont_inuit_ataqatigiit_da.pdf
https://ina.gl/media/2555929/pkt67_fm2023_bf33_alkohol_agfont_inuit_ataqatigiit_da.pdf
https://ina.gl/media/2555929/pkt67_fm2023_bf33_alkohol_agfont_inuit_ataqatigiit_da.pdf

